



**Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. 2013-2021**

ISSN 0205-9606

URL - <http://vietmag.org>

All right reserved

Issue 1 Volume 37. 2016

## **A "GREAT ANTI-LYSENKOITE": THE CENTENARY OF DANIIL VLADIMIROVICH LEBEDEV**

**Eduard Kolchinskii**

### **Abstract**

This essay discusses the hundredth anniversary of the birth of Daniil Vladimirovich Lebedev, an outstanding historian of science, bibliographer, and botanist. Trained professionally as a geneticist, Lebedev became involved in the Lysenko controversy. He refused to disavow his teachers in genetics who had been arrested - N. I. Vavilov, G. D. Karpechenko, and G. A. Levitsky - and in 1941 was expelled from the Komsomol (Young Communist League) and from the PhD program at Leningrad University where he studied at the time. He served on the front during the war and earned many military decorations. After the war Lebedev worked at the Library of the USSR Academy of Sciences and became its director by the early 1950s, only to fall victim to a new wave of political repression and arrests. He subsequently worked at the Botanical Institute of the Academy of Sciences (1953-1978) where he held the position of academic secretary, and at the Leningrad branch of the Institute for the History of Science and Technology (1978-1986). An ardent anti-Lysenkoist, in the 1950s and 1960s Lebedev authored several influential publications critical of Lysenko, in the Botanical Journal and the MOIP Bulletin. He also co-authored the famous 1955 "Letter of the Three Hundred" scientists protesting against the monopoly of Lysenko and his followers. In later years, Lebedev did much to restore historical truth about geneticists and rehabilitate their memory, in particular in his position as a member and the secretary of the Academy's Commission for the Preservation of N. I. Vavilov's Heritage (1966-1988). His views and advice influenced almost all of the authors who have written about the history of the struggle against Lysenko, including Zh. A. Medvedev, M. A. Popovsky, and V. N. Soyfer.

**Keywords list (en):** D. V. Lebedev, N. I. Vavilov, G. D. Karpechenko, lysenkoism, history of science, bibliography, botanical institute, the Library of the USSR Academy of Sciences, the Leningrad branch of the Institute for the History of Science and Technology

**Date of publication:** 01.01.2016

**Citation link:**

Kolchinskii E. A "GREAT ANTI-LYSENKOITE": THE CENTENARY OF DANIIL VLADIMIROVICH LEBEDEV // Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. – 2016. – V. 37. – Issue 1 C. 110-135 [Electronic resource]. URL: <https://vietmag.org/s020596060000616-9-1-ru-308/> (circulation date: 18.05.2021).

# "ВЕЛИКИЙ АНТИЛЫСЕНКОВЕЦ": К 100-ЛЕТИЮ СО ДНЯ РОЖДЕНИЯ Д. В. ЛЕБЕДЕВА

**Колчинский Эдуард Израилевич**

## **Аннотация**

Статья посвящена 100-летию со дня рождения выдающегося историка науки, библиографа и ботаника Даниила Владимировича Лебедева. Генетик по специальности, Лебедев в 1941 г. был исключен из комсомола и отчислен из аспирантуры Ленинградского университета за борьбу против Т. Д. Лысенко и отказ отречься от арестованных учителей - Н. И. Вавилова, Г. Д. Карпеченко, Г. А. Левитского и др. Всю войну он был на фронте, закончил ее на Дальнем Востоке командиром полка, награжден многими боевыми орденами и медалями. Затем работал в Библиотеке АН СССР, которую возглавил в начале 1950-х гг., был репрессирован. Впоследствии работал в Ботаническом институте АН СССР (1953-1978), где более 15 лет был ученым секретарем, и в Ленинградском отделе Института истории естествознания и техники (1978-1986). Будучи с 1966 г. членом, а с 1981 г. ученым секретарем Комиссии АН СССР по сохранению и разработке научного наследия Н. И. Вавилова, Лебедев много сделал для восстановления исторической правды о нем и его соратниках. Даниил Владимирович - автор около 600 работ по ботанике, истории науки, библиографии, получивших признание во всем мире, в том числе около 200 биографий отечественных и зарубежных ботаников в «Большой советской энциклопедии». Он опубликовал несколько десятков детальных обзоров отечественной и зарубежной ботанической литературы в 1940-1960-х гг., сотни рецензий на новые книги, шесть монографий. Лебедев был одним из главных идеологов борьбы против Лысенко 1950-1960-х гг., автором программных статей по критике лысенкоизма в «Ботаническом журнале» и «Бюллетене МОИП», переведенных на многие европейские языки, одним из трех соавторов знаменитого «Письма трехсот», редактором 27 монографий. Его советами и уникальным даром редактора пользовались авторы практически всех книг по истории борьбы с лысенкоизмом и прежде всего Ж. А. Медведев, М. А. Поповский и В. Н. Сойфер.

**Ключевые слова:** Д. В. Лебедев, Н. И. Вавилов, Г. Д. Карпеченко, лысенкоизм, история науки, библиография, Ботанический Институт, Библиотека Ан Ссср, ЛО ИИЕТ АН СССР

**Дата публикации:** 01.01.2016

## **Ссылка для цитирования:**

Колчинский Э. И. "ВЕЛИКИЙ АНТИЛЫСЕНКОВЕЦ": К 100-ЛЕТИЮ СО ДНЯ РОЖДЕНИЯ Д. В. ЛЕБЕДЕВА // Вопросы истории естествознания и техники. – 2016. – Т. 37. – Выпуск №1 С. 110-135 [Электронный ресурс]. URL: <https://vietmag.org/s020596060000616-9-1-ru-308/> (дата обращения: 18.05.2021).